


2 INFORMATOR PRZYSUCHY /8

Rozmowy
o targowisku
Wstępny projekt utworzenia w Przysusze strefy gospodar-

czej przedstawił Burmistrz Przysuchy Tadeusz Tomasik na
spotkaniu z kupcami. Strefa ma powstać w miejscu dotych-

czasowego targowiska miejskiego.

Utworzenie w Przysusze strefy

gospodarczej to realna najbliższa

przyszłość. To duże przedsięwzię-

cie, obejmujące modernizację tar-

gowiska miejskiego. Zakres prac

przewiduje budowę kanalizacji de-

szczowej, utwardzenie terenu,

przebudowę linii energetycznej

wraz z budową oświetlenia, po-

wstanie profesjonalnych hal hand-

lowych i wydzielenie miejsc na

handel na wolnym powietrzu. Ca-

łość przedsięwzięcia ma koszto-

wać 10,5 mln zł. Jest oczywiste, że

grupą najbardziej zainteresowaną

planowanymi pracami są przysus-

cy kupcy. Rozpoczęcie inwestycji

wiąże się bowiem z udostępnie-

niem placu targowego przyszłemu

wykonawcy. Z reprezentacją kup-

ców spotkał się Burmistrz Tadeusz

Tomasik. Na spotkaniu przedsta-

wiono kupcom wstępny projekt

centrum handlowego oraz zakres

koniecznych prac.

- Jesteśmy bardzo zainteresowa-

ni tą inwestycją, uważamy, że po-

prawią się warunki naszej pracy

i komfort robienia u nas zakupów

przez mieszkańców Przysuchy

i osoby przyjezdne - mówią kupcy.

Nie kryją jednocześnie wątpliwo-

ści co do wstępnie wskazanej

przez władze miasta tymczasowej

lokalizacji targowiska na czas wy-

konywania zamierzonych prac. -

Nic nie jest przesadzone - wyjaś-

nia Stanisław Mastalerek z Przed-

siębiorstwa Gospodarki Komunal-

nej i Mieszkaniowej, zarządzającej

targowiskiem. - Na pewno będzie

potrzeba uzgodnienia szczegółów

z wykonawcą tak, aby mu udostęp-

nić część terenu pod inwestycję

i aby osoby tam pracujące mogły

nadal prowadzić działalność. Sta-

nowisko władz miasta jest jedno-

znaczne: inwestycja ma być reali-

zowana w taki sposób, aby odbyło

się to jak najmniejszym kosztem

osób pracujących na tym terenie -

dodaje Stanisław Mastalerek.

Projekt zakłada budowę hali

handlowej na 30 boksów, na pow.

ok. 900 m2, także 2650 m2 zada-

szonej powierzchni, 20 stoisk mię-

snych i zaplecza sanitarnego. Te-

ren będzie odwodniony, skanalizo-

wany, oświetlony, być może też

monitorowany. - Zapewniam, i to

jest deklaracja z mojej strony, że

w pierwszej kolejności propozycję

miejsca do handlu otrzymają oso-

by prowadzące tę działalność na

co dzień. Stanowisk będzie jednak

na tyle dużo, że powinno ich wy-

starczyć dla wszystkich zaintere-

sowanych - mówi Burmistrz Ta-

deusz Tomasik.

Kupcy liczą się z tym, że po

przeniesieniu stoisk do hali hand-

lowej wzrosną opłaty za dzierżawę

miejsc do handlowania. Na dzień

dzisiejszy trudno jednak określić

wysokość tych opłat. Mają też

własne propozycje co do miejsca

przeniesienia targu na czas inwes-

tycji.

Projekt modernizacji terenu

obecnego targowiska miejskiego

jest już częściowo gotowy. Po zło-

żeniu dokumentacji projektowej

w Urzędzie Marszałkowskim na-

stąpi podpisanie umowy na finan-

sowanie inwestycji. Następny krok

to ogłoszenie przetargu, który wy-

łoni wykonawcę.

❑

Targowisko miejskie czekają poważne zmiany

Rondo
zagospodarowane

Około 7 tys. złotych kosztowały

gminę i miasto Przysucha nasadze-

nia i uporządkowanie ronda im.

Wincentego Witosa. Przysuska

Służba Komunalna posadziła na

nim prawie 400 ozdobnych krze-

wów, w tym krzewy kosodrzewi-
ny. Estetyki dodają drobne kamy-
czki, którymi pokryto przestrzeń
między krzewami.

- Pod krzewami położona jest

folia, aby uniknąć przedostawania

się chwastów, natomiast woda

swobodnie przez nią przecieka -
mówi Zbigniew Augustyniak, peł-
niący obowiązki dyrektora Przysu-
skiej Służby Komunalnej. - Zrezy-

gnowaliśmy z pokrycia ronda korą

na rzecz właśnie kamyczków, a to

dlatego, aby przejeżdżające samo-

chody nie „wydmuchiwały” kory.

Dodam, że krzewy na rondzie mo-

gą urosnąć wyłącznie do wysoko-

ści 0,5 m, by nie psuć widoczności.

Sądzę, że rondo wygląda teraz es-

tetycznie.

Przypomnijmy, że budowa ron-
da im. Wincentego Witosa była
elementem modernizacji odcinka
drogi wojewódzkiej 727. Imię ron-
du nadała Rada Gminy i Miasta
Przysucha na wniosek Zarządów
Miejsko-Gminnego i Powiatowego
PSL. Od kilku miesięcy rondo jest
nie tylko elementem zmodernizo-
wanego ciągu komunikacyjnego,
ale też estetycznym miejscem
w centrum miasta.

❑Rondo im. Wincentego Witosa

Remont Domu
Kultury w pełni

Po rozstrzygnięciu przetargów
dotyczących wykonania remontu
Domu Kultury w Przysusze, obe-
jmującego w swoim zakresie takie
prace jak: wymianę instalacji cent-
ralnego ogrzewania, wymianę roz-
dzielni elektrycznej, założenie kli-
matyzacji w sali widowiskowej,
wykonanie nowych podłóg i posa-
dzek, wymianę drzwi wewnętrz-
nych, wykonanie remontu szatni,
demontaż boazerii drewnianej, gip-
sowanie i malowanie ścian, od mie-
siąca trwają już prace remontowe.
Wartość prac remontowych wynosi
łącznie ponad 260 tysięcy złotych.

- Dzięki pozyskaniu środków fi-

nansowych z Programu Operacyj-

nego Ministra Kultury i Dziedzict-

wa Narodowego „Rozwój infrastru-

ktury kultury”, do każdej złotówki

wydanej z budżetu Domu Kultury

uzyskamy dofinansowanie w wyso-

kości 1,82 złotego z ww. programu -
informuje Mirosław Pilipczuk, dy-
rektor Domu Kultury. - Mam na-

dzieję, że do końca sierpnia zosta-

nie zakończona większość prac re-

montowych, a na wrzesień zostanie

już tylko kosmetyka - dodaje.
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Informacji udzieliła
Przysuska Administracja Oświaty

oraz Wydział Inwestycji i Zagospodarowania
Przestrzennego UGiM

Wakacyjne remonty
w placówkach
oświatowych
Puste sale lekcyjne, cisza na korytarzach to tylko pozory.

W gminnych placówkach oświatowych w Przysusze praca

idzie pełną parą!

Trwają remonty w przedszkolu

i szkołach. Część prac już została

wykonana, a wszystkie zadania ma-

ją się zakończyć jeszcze przed

1 września. W tym roku, w okresie

wakacji zrealizowane zostaną na-

stępujące inwestycje:

Publiczna Szkoła
Podstawowa nr 1 w Przysusze
Budowa boiska wielofunkcyjne-

go - zakres robót: wykonanie płyty
boiska wielofunkcyjnego o nawie-

rzchni poliuretanowej grubości 13

mm przepuszczalnej dla wody. Boi-

sko ogrodzone panelami wykona-

nymi z kątownika i siatki plecionej.

Wyposażenie: stojaki do piłki siat-

kówkowej i koszykowej, bramki do

piłki ręcznej.

Wyposażenie placu zabaw (w
tym m.in. huśtawka, zjeżdżalnia,

piaskownica).
Termin wykonania robót - 20 sier-

pnia br. Koszt inwestycji - 312 tys. zł.

Ułożenie wykładziny podłogowej
(tarketu) na dolnym korytarzu,
w dwóch salach dydaktycznych od-
działów przedszkolnych oraz na
schodach.

Malowanie pomieszczeń szkol-
nych (w tym sal dydaktycznych ze-

rówek). Na ten zakres prac w bu-
dżecie szkoły została zaplanowane
środki w wysokości 34 tys. zł. Prze-
widuje się zakończenie prac do 20
sierpnia 2009 r.

Ponadto planowana jest wymiana
mebli szkolnych w oddziałach

przedszkolnych. Na ten cel prze-
znacza się środki w wysokości 18
tys. zł.

Publiczna Szkoła
Podstawowa w Skrzyńsku

Zakres prac: wymiana lamp
oświetleniowych w sali gimnasty-
cznej, malowanie sali gimnastycz-
nej wraz zapleczem, malowanie po-
mieszczeń szkolnych. Malowanie
wykonywane jest we własnym za-
kresie. Przewiduje się wykonanie

prac do połowy sierpnia. W budże-
cie szkoły są zaplanowane środki
w wysokości 20 tys. zł na wykona-
nie powyższego zakresu prac re-
montowych.

Publiczna Szkoła
Podstawowa w Ruskim Brodzie

Zakres prac: remont schodów
zewnętrznych głównego wejścia
do budynku szkoły (przebudowa
schodów, ułożenie płytek mrozo-
odpornych i antypoślizgowych,
wykonanie nowych balustrad

z profili stalowych). Wartość ro-
bót: 27 tys. zł.

Remont łazienek (ułożenie pły-
tek ceramicznych, wymiana stola-
rki drzwiowej, wymiana urządzeń
sanitarnych). Wartość robót: 15
tys. zł.

Wymiana drzwi wejściowych
w łączniku przy sali gimnastycznej.
Przewidywany termin wykonania
powyższych prac to 20 sierpnia

2009 r.

Publiczne Gimnazjum
w Przysusze

Zakres prac: malowanie boksów
w szatni, malowanie lamperii na
korytarzu. Powyższe prace zostaną
wykonane we własnym zakresie.

Planowane wydatki: zakup materia-
łów do malowania ok. 1,5 tys. zł.
Przewidywane zakończenie prac do
21 sierpnia 2009 r.

Samorządowe Przedszkole
nr 1 w Przysusze

Zakres prac: wymiana drzwi we-

jściowych do przedszkola, cyklino-

wanie i lakierowanie podłogi w jed-
nej z sal dydaktycznych. Powyższe
prace zostały już wykonane. Łącz-
ny koszt remontu to 10 tys. zł.

Malowanie sal w Samorządowym
Przedszkolu nr 1

Układanie wykładziny podłogowej na dolnym korytarzu PSP 1

Ruszają kolejne inwestycje

Orlik i nowe ulice
W lipcu rozstrzygnięte zostały

przetargi na kolejne zaplanowane

do wykonania inwestycje. I tak

jedno z priorytetowych zadań in-

westycyjnych drugiego półrocza

tego roku - budowę kompleksu

sportowego moje boisko orlik

2012 wykona firma „Return” Sp.

z o.o. z miejscowości Sanniki k.

Płocka. W przetargu startowały

cztery firmy, obok zwycięzcy

przetargu dwie z Wrocławia,

w tym konsorcjum firm wrocławs-

kiej i radomskiej oraz jedna ze

Szczecina. Komisja przetargowa

uznała ofertę spółki „Return” za

najkorzystniejszą. Ryczałtowa ce-

na oferenta za wykonanie zadania

wynosi brutto 1,09 mln zł. Termin

wykonania zamówienia to koniec

października bieżącego roku. Fir-

ma udziela gwarancji na okres

5 lat.

Wiemy też, że ulicę Kolejową

w Smogorzowie wykona za ponad

120 tys. zł Przedsiębiorstwo Ro-

bót Drogowych Zaskórski

i Wspólnicy Sp. z o.o. z Giel-

niowa. Ulica ma być wykonana

do końca sierpnia tego roku. Giel-

niowska firma wygrała przetarg

pokonując firmę z Radomia, pro-

ponującą o blisko 15,5 tys. zł

wyższą cenę.

Firmie PRD Zaskórski i Wspól-

nicy powierzono także wykonanie

przebudowy ciągu komunikacyj-

nego w drogach Beźnik - Dębiny -

Wistka - Krajów; przebudowa dro-

gi Wistka - Krajów. Ryczałtowa

cena oferenta netto wyniosła około

354 tys. zł. i była o kilkadziesiąt

tysięcy złotych niższa od ofert

firm z Radomia i Wieniawy, star-

tujących w przetargu. W kolejnym

przetargu na wykonanie ciągu ko-

munikacyjnego w drogach Beźnik

- Dębiny - Wistka - Krajów; prze-

budowa drogi w Wistce firma

z Gielniowa złożyła także najko-

rzystniejszą ofertę, niższą od pozo-

stałych o kilkanaście tysięcy zło-

tych. Zadanie kosztować będzie

136 tys. zł i ma być wykonane do

końca sierpnia br.

PHU „Dróg-Bud” Bożenna Ja-

kubczyk z Wieniawy wygrało

przetarg na budowę chodnika Za-

wada - Mariówka. Do przetargu

wystartowały cztery firmy, w tym

z Przysuchy, Radomia i konsorc-

jum firm z Klwatki i Radomia.

Zadanie kosztować będzie 156 tys.

zł i ta oferta była tańsza od pozo-

stałych od kilkunastu do kilkudzie-

sięciu złotych. Inwestycja ma być

wykonana, podobnie jak poprzed-

nie prace drogowe, do końca sierp-

nia br.

❑



4 INFORMATOR PRZYSUCHY /8

Razem dla Radomki
18 grudnia 2008 roku Rada Gminy i Miasta Przysucha

podjęła uchwałę o przystąpieniu gminy i miasta Przysucha

do Stowarzyszenia „Razem dla Radomki” Lokalnej Grupy

Działania z siedzibą w Radomiu.

O stowarzyszeniu
„Razem dla Radomki”

Lokalna Grupa Działania Stowa-
rzyszenie „Razem dla Radomki”
przyczynia się do wzrostu atrakcyj-

ności i rozwoju gospodarczego ca-
łego obszaru poprzez aktywizację
społeczeństwa i wykorzystanie uni-
kalnych walorów przyrodniczych,

kulturowych i historycznych obsza-
ru. Działa na obszarze sześciu gmin
województwa mazowieckiego: Jed-
lińsk, Przysucha, Przytyk, Wienia-

wa, Wolanów i Zakrzew. Zostało
powołane 22 lipca ubiegłego roku.
Posiada osobowość prawną i działa
zgodnie z przepisami ustawy Prawo

o stowarzyszeniach. Ma siedzibę
w Radomiu przy ul. Starowolskiej
13A.

Prezesem Zarządu Stowarzysze-

nia jest Cezary Nowek, wicepreze-

sem Stanisław Wiaderek, przewod-
niczącym Rady Stowarzyszenia
Wójt Gminy Przytyk Stefan Błasz-
czyk, wiceprzewodniczącym Rady
Burmistrz Przysuchy Tadeusz To-
masik, członkami Rady są: Sławo-
mir Białkowski - Wójt Gminy Za-
krzew, Wojciech Walczak - Wójt
Gminy Jedlińsk, Adam Gibała -
Wójt Gminy Wolanów, sekretarz
rady Witold Studziński - Wójt Gmi-
ny Wieniawa.

LGD „Razem dla Radomki” ma
za zadanie inicjować przedsięwzię-
cia poprzez aktywizowanie wszyst-
kich lokalnych podmiotów publicz-
nych, społecznych i gospodarczych,
które dzięki wykorzystaniu środ-
ków oferowanych w ramach pode-
jścia Leader przyczynią się do roz-
woju społeczno-gospodarczego

omawianego obszaru. Ponadto Lo-

kalna Grupa Działania jest także
realizatorem własnych projektów,
zmierzających do rozwoju obszaru,
upowszechniania jego walorów,
ułatwiania współpracy partnerów
lokalnych i wdrażania innowacyj-
nych rozwiązań. Efektem zaanga-
żowania tak wielu podmiotów bę-
dzie rozwój regionu zgodnie z zasa-
dą zrównoważonego rozwoju, czyli
uwzględnianie w procesie rozwojo-
wym elementu ekonomicznego,
przyrodniczego i społecznego.

Programy i działania
Stowarzyszenia

„Razem dla Radomki”
Zamierzeniem Stowarzyszenia

Lokalna Grupa Działania „Razem
dla Radomki” jest, aby obszar sześ-

ciu gmin, na którym działa stał się
konkurencyjną przestrzenią, atrak-
cyjną zarówno tak dla mieszkań-
ców, jak i dla turystów. Mając na
uwadze ogromne szanse jakie niesie
ze sobą możliwość uzyskania unij-
nych dotacji na wsparcie realizacji
projektów dotyczących rozwoju ob-
szarów wiejskich Stowarzyszenie
zamierza nawiązać współpracę
sprzyjającą podejmowaniu aktyw-
nych działań na rzecz aktywizacji
mieszkańców poprzez budowanie
potencjału społecznego na wsi, na-
bywanie umiejętności pozyskiwa-
nia środków finansowych oraz za-
rządzanie zasobami lokalnymi, po-
prawy jakości życia na obszarach
wiejskich poprzez różnicowanie

działalności i tworzenie pozarolni-

czych źródeł dochodu, zaspokajanie
potrzeb społecznych mieszkańców
wsi, zachowanie dziedzictwa kultu-
rowego i specyfiki obszarów wiejs-
kich, poprawę atrakcyjności turys-
tycznej i inwestycyjnej tych obsza-
rów, wzrost konkurencyjności gos-
podarczej, rozwój przedsiębiorczo-
ści i rynku pracy. Uczestniczy
w programie Leader, którego jed-
nym z celów jest budowanie kapita-
łu społecznego poprzez aktywizację
mieszkańców oraz przyczynianie
się do powstawania nowych miejsc
pracy na obszarach wiejskich.

Partnerzy LGD
„Razem dla Radomki”

Partnerami stowarzyszenia są
m.in. Związek Gmin Radomka,
Agencja Zarządu Nieruchomości
i Rozwoju Regionalnego, Towarzy-
stwo Kulturalne im. Oskara Kolber-
ga w Przysusze, Towarzystwo Przy-
jaciół Ziemi Przytyckiej, OSP w Je-
dlińsku. Związek Gmin Radomka
jest inicjatorem powstania Lokalnej
Grupy Działania „Razem dla Rado-
mki”. Związek ogłosił konkurs fo-
tograficzny pn. „Co można zoba-
czyć w dolinie Radomki”. Wyróż-
nione prace znalazły się w wyda-
nym albumie fotograficznym. Są
wśród nich fotografie uczniów
szkół przysuskich: Bartka Pożogi,
Bartosza Mathausera, Kamili Arka-
buz, Róży Chylak, Jacka Zgody,
Michała Kożuszka.

Więcej:

www.razemdlaradomki.pl

W dolinie Radomki jest wiele pięknych miejsc
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Gdzie wypoczywać,
aby wypocząć?

Przyjeżdżają tu najczęściej z Ło-
dzi, Warszawy i Radomia, ale też
i z dalszych zakątków kraju, na
przykład ze Śląska. Wynajmują ke-
mping lub pokój, wędkują, chodzą
na grzyby, długie spacery po lesie,
plażują i korzystają z kąpieli. Oko-
lice Przysuchy bogate przyrodniczo
i kulturowo przyciągają setki osób,
pragnących odpocząć podczas wa-

kacji. Korzystają chętnie z oferty
położonych nad zalewem w Topo-
rni ośrodków wypoczynkowych
i gospodarstw agroturystycznych.
Odwiedziliśmy niektóre z nich.

Gospodarstwo Agroturystyczne
Jadwigi i Czesława Czerwińskich

Funkcjonuje od około 10 lat. -
Przyjeżdżają do nas całe rodziny -

mówi pani Jadwiga. - Mamy stałych

gości od początku istnienia gospo-

darstwa. Są to na przykład osoby ze

Śląska, które przyjeżdżają, aby wę-
dkować w naszych stawach hodow-
lanych lub po prostu w ciszy od-
poczywać. Nasi goście mają do dys-
pozycji kuchnię z pełnym wyposa-
żeniem, stołówkę i sprzęt do pływa-
nia: (łódkę i rower). Wszystkie
dziesięć pomieszczeń mamy w se-
zonie zajęte. Na pewno nasi goście
mają tu zapewniony spokój i ciszę -

dodaje pani Jadwiga.

Ośrodek Wypoczynkowy
„Krokodyl”

W domkach kempingowych jest
90 miejsc noclegowych. Ośrodek
położony jest w lesie nad samym
zalewem. Posiada plac zabaw dla
dzieci i sprzęt do pływania. Naj-
chętniej przyjeżdżają tu rodziny

z małymi dziećmi lub, co jest bar-

dzo częstym zjawiskiem, babcie

z wnukami. Ale nie brakuje też

młodzieży, która głównie popołu-
dniami przyjeżdża nad zalew na
rowerach wprost z Przysuchy lub
okolicznych miejscowości. Blis-

kość miasta powoduje, że do „Kro-

kodyla” zaglądają też spacerowi-
cze. Stali goście rezerwują tu miejs-

ce już wczesną wiosną. W sezonie
o wolny domek więc trudno.

Ośrodek Wypoczynkowy
„Marysieńka”

160 miejsc noclegowych, bar, bi-

lard, szafa grająca, dyskoteki, kon-
certy rockowe - to bogata oferta dla
spędzających tu urlop gości. „Mary-
sieńka” jest też miejscem organizo-

wania obozów dla miłośników des-

korolek, rolek i BMX. Posiada na
swym terenie super nowoczesny
skate park z płytami dla począt-
kujących i zaawansowanych oraz
suchym basenem. Ta oferta powo-
duje, że ośrodek na brak chętnych
do spędzenia w nim letnich miesię-
cy nie narzeka.

❑

Gospodarstwo Agroturystyczne pp. Czerwińskich

Ośrodek Wypoczynkowy „Krokodyl” cieszy się dużą popularnością od wielu
lat

Ośrodek Wypoczynkowy „Marysieńka” posiada nowoczesny skate park

Wakacje
- czas odpoczynku

Minął pierwszy miesiąc wakacji.
Jak je spędzamy? Gdzie i w jaki
sposób możemy wypocząć? Psy-
chologowie mówią, że sposób spę-
dzania urlopu, podobnie jak rodzaj
wykonywanej pracy, uzależniony
jest od temperamentu. Jeden czło-
wiek woli odpoczynek bierny, leże-
nie całymi dniami na plaży i czyta-
nie książek, inny natomiast inten-

sywne zwiedzanie i uprawianie spo-
rtu. Często nasze urlopowe plany
determinują obowiązki w pracy.

Krystyna Bielawska, przewodni-

cząca Rady Gminy i Miasta mówi:

- Nie planuję w czasie tegorocz-
nych wakacji wyjazdu na dłużej.
Wykorzystuję weekendy, aby spę-
dzić czas z rodziną. Organizujemy
jedno lub dwudniowe wycieczki,
np. do Kazimierza nad Wisłą, San-
domierza, Kozłówki, Lublina. Łą-
czę w ten sposób chęć pozwiedza-
nia różnych miejsc i przebywania
z najbliższymi. Takie wyjazdy nio-

są ze sobą masę atrakcji. W czerw-
cu byłam na wycieczce ze szkoły na
trasie Bratysława - Wiedeń,
a w planach mam wycieczkę z koła

nauczycieli emerytów do Oblęgor-

ka i Jaskini Raj. Ostatnią sesję Rady
Gminy i Miasta odbyliśmy 9 lipca
i myślę, że kolejną zwołamy na

przełomie sierpnia i września. Mam
więc trochę czasu, aby poświęcić
go na to co lubię, na takie właśnie
krótkie i pełne wrażeń krótkie wyja-
zdy. W międzyczasie z chórem
Canto będę na obchodach Dni Pap-

ryki w Potworowie, a później na
dożynkach w Gielniowie.

Mirosław Pilipczuk, dyrektor Do-
mu Kultury miniony miesiąc spę-
dził pod znakiem remontu placó-
wki, którą kieruje. - Niestety,

w związku z remontem muszę być
na miejscu - mówi. - Ale mam
w planie długi i wymagający dużej

kondycji spacer. Otóż już po raz
drugi wybieram się na pieszą pielg-
rzymkę z Białegostoku do Często-

chowy. To około 500 km trasy.

Oczywiście do Białegostoku doja-
dę, a stamtąd 30 lipca wyruszam
w towarzystwie grupy znajomych.

Białystok to moje rodzinne miasto.
Pielgrzymka dotrze 8 sierpnia do
Gielniowa, a zatem będę całkiem
blisko Przysuchy. Wyruszam sam,
a rodzina ma do mnie dołączyć. Po
powrocie, no cóż, znów praca i kon-

tynuacja remontu placówki.
Wiesława Zych, sołtys wsi Ja-

nów: - Nie myślę o wyjeździe
gdzieś dalej i na dłużej. Prowadzę
świetlicę dla dzieci w Janowie i jes-
tem w okresie wakacji potrzebna na

miejscu. Ponadto rozpoczęłam bu-
dowę domu, a takiego przedsię-
wzięcia zostawić nie można. Liczę

na ładną pogodę, to i budowa szyb-
ciej pójdzie, i dzieciom będzie moż-
na zorganizować wiele zajęć na po-

wietrzu.







8 INFORMATOR PRZYSUCHY /8

Informator Przysuchy
e-mail: ip.przysucha@op.pl, tel. 048 675 24 73
Redaktor naczelny Hanna Jacobi, tel. 0 606 141 106
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Debata o ekologii z Radiem dla Ciebie
O wodociągach, kanalizacji, go-

spodarce śmieciami, ochronie la-
sów i naturalnego środowiska
rozmawiano w Przysusze. Ekolo-
giczną debatę zorganizowało Ra-
dio dla Ciebie. W Muzeum im.
Oskara Kolberga spotkali się
przedstawiciele gminy i miasta,
Nadleśnictwa Przysucha, Ośrod-
ków Doradztwa Rolniczego, soł-
tysi i mieszkańcy.

- Organizujemy te debaty, aby
pokazać proekologiczne działania
samorządów, instytucji i organiza-
cji, działania, o których być może
nawet nie słychać. Chcemy także
porozmawiać o problemach dużych
i małych szeroko pojętej ekologii -
powiedział prowadzący debatę re-
daktor RdC Piotr Łoś. Uczestnicy
spotkania wiele mówili o gospodar-
ce śmieciami na terenie przysuskiej
gminy. Podkreślali, że dzięki decy-

zjom władz gminy i miasta gos-

podarka ta jest unormowana, nie-
mniej jednak mieszkańcy z perspe-
ktywy czasu postulują o większą
częstotliwość odbioru śmieci i ana-

logicznie, krótszy czas wystawiania

faktur za tę usługę. Mówiono o za-

angażowaniu gminy w budowę
przydomowych oczyszczalni ście-
ków, turystycznych walorach ziemi
przysuskiej i problemach rolników

posiadających gospodarstwa ekolo-

giczne, które, jak podkreślano,

w porównaniu z konwencjonalnym
gospodarstwem, charakteryzuje się
większą pracochłonnością, co ma
związek m.in. z dostosowaniem do
norm unijnych. Rozmawiano zaró-
wno w sali jak i na antenie RdC.

Uczestnicy debaty o ekologii

Z sesji Rady Gminy i Miasta

Bilans świadczeń rodzinnych
Jednym z ważniejszych tematów

omawianych przez radnych gminy
i miasta Przysucha podczas ostatniej,
lipcowej sesji Rady była realizacja
zadań Wydziału Świadczeń Rodzin-
nych i Pomocy Materialnej dla
Uczniów.

Rok 2008 był piątym od wydania
ustawy o świadczeniach rodzin-
nych, rokiem realizacji świadczeń

rodzinnych przez gminy. Obowiązki
nałożone przez ustawę z dnia 28
listopada 2003 r. o świadczeniach
rodzinnych, realizowane były
w 2008 r. przez Wydział Świadczeń
Rodzinnych i Pomocy Materialnej
dla Uczniów. Zakres wykonywa-
nych zadań przez wydział to: pro-
wadzenie postępowań w sprawach
rodzinnych, alimentacyjnych, po-

mocy materialnej dla uczniów, wy-
dawanie decyzji w ww. postępowa-
niach. W 2008 roku Wydział Świad-
czeń Rodzinnych wydał 1301 decy-
zji przyznających świadczenia ro-
dzinne, 12 na zaliczki alimentacyjne,
62 decyzje w sprawie funduszu ali-
mentacyjnego, 230 decyzji w spra-
wie stypendiów szkolnych, 68 decy-

zji odmownych.

Ogólna kwota wypłaconych świa-
dczeń rodzinnych w 2008 r. wyniosła
prawie 3,2 mln zł, z czego blisko 1,3
mln zł to zasiłki rodzinne i objęła
średnio w ciągu roku 1114 rodzin.

Obok podstawowego świadczenia,
jakim są zasiłki rodzinne, w omawia-
nym okresie przyznawane były tzw.
dodatki do zasiłku rodzinnego, wy-
płacone na ogólną kwotę prawie 1,6

mln zł. Wypłacono 68 dodatków
z tytułu urodzenia dziecka na łączną
kwotę 68 tys. zł. Ponadto z tytułu tej
samej ustawy 104 zapomogi na łącz-
ną kwotę 104 tys. zł.

Z tytułu rozpoczęcia roku szkol-
nego wypłacono dodatek dla 1246
uczniów na łączną kwotę 124,6 tys.
zł. Dodatek dla rodzin wielodziet-
nych wypłacono dla 248 rodzin

w kwocie prawie 239 tys. zł.
Kolejną grupą świadczeniobior-

ców są osoby samotnie wychowujące
dzieci. W omawianym okresie z tego
tytułu wypłacono prawie 144 tys. zł
dla 66 osób. Wypłacono również do-
datki z tytułu kształcenia i rehabilita-
cji dla 67 dzieci odpowiednio po 60
zł lub 80 zł na łączną kwotę prawie

61 tys. zł. Z tytułu dojazdu do szkół

wypłacono około 126,5 tys. zł dla
244 osób, z tytułu zamieszkania
w internacie prawie12 tys. zł dla 11
osób. Bardzo znaczącą grupą są oso-
by pobierające zasiłek pielęgnacyjny
z tytułu niepełnosprawności lub osią-
gnięcia 75 roku życia oraz świad-
czenie pielęgnacyjne dla rodziców,
którzy rezygnują z zatrudnienia, aby
wychowywać niepełnosprawne dzie-
cko. Zasiłki pielęgnacyjne wypłaco-
no 234 osobom na ogólną kwotę
blisko 413,6 tys zł. Świadczenie pie-
lęgnacyjne wypłacono 21 osobom na
ogólną kwotę ponad 98 tys. zł.

22 kwietnia 2005 r. uchwalono
ustawę o postępowaniu wobec dłuż-
ników alimentacyjnych oraz zaliczce
alimentacyjnej z mocą obowiązującą
od 1 września 2005 r. Z dniem 30
września 2008 r. zadania te zostały
zlecone Wydziałowi Świadczeń Ro-
dzinnych. W 2008 r. wypłacono po-
nad 126 tys. zł zaliczek alimentacyj-
nych 47 osobom uprawnionym.

Rok 2008 był czwartym rokiem
przyznawania świadczeń pomocy
materialnej dla uczniów. Na podsta-
wie ustawy z 16 grudnia 2004 r.
o zmianie ustawy o systemie oświaty
oraz ustawy o podatku dochodowym
od osób fizycznych wprowadzono
z dniem 1 stycznia 2005 r. świad-
czenia pomocy materialnej o charak-
terze socjalnym w formie stypen-
dium szkolnego i zasiłku szkolnego.

O stypendia szkolne ubiegać się mo-
gą osoby uczące się i zamieszkujące
na stałe na terenie gminy i miasta
Przysucha, spełniające kryterium do-
chodowe, znajdujące się w trudnej
sytuacji materialnej lub losowej. Na
wypłaty stypendiów wojewoda ma-
zowiecki w 2008 r. przeznaczył,
w formie dotacji celowej 66,6 tys. zł,
Burmistrz gminy i miasta dołożył 49
zł do każdego stypendium. Stypen-
diami szkolnymi w omawianym
okresie objęto 463 uczniów. Kwoty
stypendiów wynosiły na osobę od
125 do 171 zł. Łącznie w roku 2008
wypłacono ponad 66,7 tys. zł.

W I kwartale 2009 roku wysokość
wypłaconych świadczeń rodzinnych
1036 rodzinom wyniosła ponad
795,6 tys. zł. Wydano 995 decyzji.
W II kwartale 2009 r. wypłacono 176
uczniom stypendium w wysokości
ponad 33,6 tys. zł, w tym 61 zł do
każdego stypendium wynosiła dopła-
ta gminy.

Radni Rady Gminy i Miasta Przy-
sucha ocenili, że Wydział Świadczeń
Rodzinnych i Pomocy Materialnej
dla Uczniów zadania, które przed
nim postawiono wykonał sprawnie,
wdrożył i realizuje ustawę o fun-
duszu alimentacyjnym, a obsługa
i terminowość wypłat zostały zacho-
wane zgodnie z postanowieniami
przepisów prawa.

❑

K O M U N I K A T
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Turniej piłkarski w Glińcu
W ramach akcji „Lato 2009” po-

między świetlicami wiejskimi na bo-
isku w Glińcu rozgrywany jest tur-
niej piłki nożnej, w którym bierze
udział osiem drużyn. Zespoły zostały
podzielone w wyniku losowania na
dwie grupy i tam grają ze sobą każdy

z każdym. Rozgrywki rozpoczęły się
5 lipca i przez trzy kolejne niedziele
trwają mecze eliminacyjne celem
wyłonienia drużyn, które 2 sierpnia
zagrają mecze o trzecie i pierwsze
miejsce w turnieju. Na zakończenie
rozgrywek planowane jest wręczenie

pucharów, dyplomów nagród rzeczo-
wych przez burmistrza gminy i mias-
ta Przysucha oraz wspólne grillowa-
nie wszystkich uczestników biorą-
cych udział w turnieju.

W dotychczas rozegranych me-
czach zanotowano następujące wyni-

ki:

Grupa A

Dębiny - Janików 2:0

Wistka - Smogorzów 2:1
Dębiny - Smogorzów 3:2

Wistka - Janików 0:3
Dębiny - Wistka 4:0

Smogorzów - Janików 1:2

Tabela końcowa

1. Dębiny 39 9:2

2. Janików 36 5:3

3. Smogorzów 33 4:7
4. Wistka 33 2:8

Grupa B

Zbożenna - Skrzyńsko 7:1
Gliniec - Krajów 3:1

Zbożenna - Krajów 3:5
Gliniec - Skrzyńsko 0:6

Zbożenna - Gliniec 0:0

Krajów - Skrzyńsko 1:6

Tabela końcowa

1. Skrzyńsko 39 19:2

2. Gliniec 34 3:7

3. Krajów 33 7:12

4. Zbożenna 31 4:12

Po zakończeniu rozgrywek grupo-

wych kolejne mecze rozegrano zgod-

nie z niżej podanym harmonogra-

mem:

Faza półfinałowa turnieju 26 lipca.

1. Dębiny - Gliniec
2. Janików - Skrzyńsko

Mecz o trzecie miejsce - 2 sierp-
nia, godz. 15.30 (przegrany meczu

1 - przegrany meczu 2).

FINAŁ - Mecz o pierwsze miejs-
ce, godz. 17.00 (zwycięzca meczu 1 -

zwycięzca meczu 2).

Walka na boisku była ostra

Prywatny Wiejski Bieg
Przysucha/Janów x 2

Prawie 50 osób z Janowa i okolic
oraz z Opoczna, Końskich i Stara-
chowic uczestniczyło w zorganizo-

wanym już po raz czwarty Prywat-

nym Wiejskim Biegu Przysucha/Ja-
nów x 2. Inicjatorem i organizato-
rem biegu jest Krzysztof Koselski.

- Pan Krzysztof od 2006 roku,

zawsze w drugą sobotę lipca organi-
zuje w Janowie podobną imprezę -
mówi Wiesława Zych, sołtys wsi
Janów. - My pomagamy przy wy-
znaczaniu trasy biegu, porządkuje-
my teren. Pan Krzysztof załatwia
wszystko inne, łącznie ze sponsora-
mi nagród. To świetna impreza
i cieszy się dużym zainteresowa-
niem nie tylko wśród mieszkańców
Janowa - dodaje Wiesława Zych.

Tegoroczny Prywatny Wiejski
Bieg Przysucha/Janów x 2 zgroma-
dził nie tylko prawie 50 biegaczy,
ale także około 200 osób kibicują-
cych uczestnikom biegu. Ci byli
podzieleni na grupy wiekowe od
najmłodszych dzieci, poprzez na-
stolatków do osób dorosłych. W za-
leżności od grupy wiekowej trasa
biegu była dłuższa, trudniejsza lub
krótsza i łatwiejsza. Dystans dla
najstarszej wiekiem grupy wynosił
6 km. Trasa przebiegała przez las,
a jej meta była na boisku. Tam też
odbyła się uroczystość podsumowa-
nia imprezy i wręczenia zwycięz-
com nagród. - Dzięki sponsorom
dzieci otrzymały daszki przeciwsło-

neczne i gorące kiełbaski po zakoń-

czeniu biegu - mówi Wiesława
Zych. - W ubiegłym roku były ko-
szulki z logo biegu. Wszyscy bawi-
liśmy się świetnie, uczestniczyły
w imprezie całe rodziny, to przy-
kład, że jak się chce, to można coś
zrobić wspólnie. Dziękujemy panu
Krzysztofowi Koselskiemu za tę
inicjatywę - dodaje pani sołtys.

Redakcja dziękuje rodzicom Kacpra

Gowdziela za udostępnienie zdjęć.

Uczestnicy Prywatnego Wiejskiego Biegu Przysucha/Janów x 2

Zwycięzcy w grupie wiekowej starszej na podium

Zwycięzcy w grupie wiekowej najmłodszych uczestników

Kacper Gowdziel (II miejsce w swo-
jej kategorii wiekowej) ogląda tro-
fea biegu w towarzystwie cioci -
Wiesławy Zych. Kacper na co dzień
mieszka w Brukseli, a na wakacje
do Janowa przyjechał do prababci



10 INFORMATOR PRZYSUCHY /8

Lato z piłką
W ramach akcji „Lato w mieś-

cie” rozgrywane są turnieje piłki
nożnej na boiskach w Toporni.
W grupie młodszej zgłosiły się tyl-
ko dwie drużyny UKS Biedronka
i SKS Smogorzów. W pierwszym

pojedynku tych drużyn zwycięsko
z rywalizacji wyszła drużyna ze
Smogorzowa, która wygrała 5:2,
rewanż, który odbył się we wtorek,
14 lipca zakończył się remisem
4:4. W dwumeczu lepszymi okaza-

li się młodzi piłkarze ze Smogo-
rzowa występujący w składzie: A.
Tworek, W. Osuchowski, B. Cie-
cierski, M. Markiewicz, M. Wit-
czak, M. Jóźwiecki, M. Borkowski,
K. Modrzecki, M. Drabik, K. Dzia-
kiewicz.

W grupie starszej rywalizowały
ze sobą cztery drużyny FC, Jago-
dzianka, Korona Skrzyńsko i Kra-
kowska Street grając systemem ka-
żdy z każdym. Po rozegraniu całego
turnieju najlepszą okazała się dru-

żyna FC, która wygrała wszystkie
mecze. Wyniki poszczególnych
spotkań:

Jagodzianka Team - FC 2:12
Korona Skrzyńsko - Krakowska

Street 2:3
Jagodzianka Team - Krakowska

Street 3:3
Korona Skrzyńsko - FC 1:3
Jagodzianka Team - Korona

Skrzyńsko 3:0
Krakowska Street - FC 5:7

Końcowa tabela przedstawia się
następująco:

1. FC

2. Krakowska Street

3. Jagodzianka
4. Korona Skrzyńsko

Na zakończenie rozgrywek dyrek-
tor Domu Kultury wręczył dyplomy,
puchary oraz nagrody rzeczowe. Za-
kończenie turnieju świętowano ze
wszystkimi uczestnikami akcji „Lato
w mieście” przy wspólnym grillu.

SKS Smogorzów w ataku na bramkę UKS Biedronka

Topornia

Turniej
siatkówki plażowej

12 lipca na boiskach w Toporni
odbył się turniej dla młodzieży
w siatkówce plażowej w ramach

akcji „Lato w mieście”. Do turnieju
zgłosiło się dwanaście par z Przysu-

chy, Jastrzębia i Opoczna. Rozgry-
wki prowadzone były systemem

brazylijskim do dwóch wygranych

setów do 21. Po zaciętych pojedyn-
kach w półfinałach spotkały się pa-
ry K. Kołsut - G. Jaworski z parą C.
Czubak - A. Nicpoń. Po bardzo
interesującym pojedynku lepszą

okazała się para Czubak - Nicpoń
wygrywając 2:1 w tie-breaku.
W drugim pojedynku spotkały się
pary M. Bucki - A. Kowalski z parą
D. Wanat - J. Czerwiak. Ten poje-

dynek zakończył się zwycięstwem

pary Bucki - Kowalski 2:0. W fina-
le turnieju o pierwsze miejsce za-
grali pomiędzy sobą reprezentanci

Przysuchy Bucki - Kowalski i Czu-
bak - Nicpoń. Lepszą okazała się

para Bucki - Kowalski, która poko-
nała swoich przeciwników 2:0

w setach 21:13, 21:19. W tzw. ma-

łym finale meczu o trzecie miejsce
lepszą okazała się para Wanat -
Czerwiak z Jastrzębia, która poko-
nała parę Jaworski - Kołsut 2:0
w setach 21:14, 21:18.

Na zakończenie turnieju dyrektor
Domu Kultury w Przysusze Miros-
ław Pilipczuk wręczył pamiątkowe
statuetki, dyplomy oraz koszulki do
siatkówki plażowej.

❑

Zawodnicy grali z dużym zaangażowaniem

Grand Prix
siatkówki plażowej

11 lipca na boiskach w Toporni
odbył się turniej siatkówki plażowej
w ramach Grand Prix. Do turnieju
zgłosiło się dwadzieścia par z Ra-
domia, Przysuchy, Jastrzębia, Skar-
żyska, Wolanowa i Przytyka. Roz-

grywki prowadzone były systemem
brazylijskim jeden set do 21. Po
rozegraniu gier eliminacyjnych
w półfinałach spotkały się pary,
które znane są na arenie krajowej

w tej dyscyplinie sportu. W pierw-
szym półfinale zagrali ze sobą D.
Słomka i S. Sobczak z parą D.
Górski i K. Gutkowski. Lepszą oka-
zała się para Słomka - Sobczak
wygrywając 21:12, natomiast

w drugim półfinale lepsi okazali się
S. Janek i M. Koryciński, którzy
wygrali z parą B. Kiernoz i B.
Koryciński 22:20.

W finale turnieju o pierwsze

miejsce zagrała para przysusko-ra-

domska Sobczak - Słomka z parą
radomsko-wierzbicką Koryciński -
Janek. Lepszą okazała się para Sob-
czak - Słomka, która pokonała swo-
ich przeciwników 2:0 w setach
15:7, 15:11. W tzw. małym finale,
w meczu o trzecie miejsce lepszą
okazała się para B. Kiernoz i B.
Koryciński z Radomia, która poko-
nała parę Górski i Gutkowski 2:0
w setach 15:12; 15:12.

Bardzo wysoki poziom prezento-
wały pary grające w półfinałach -
tak ocenił zmagania siatkarzy obec-
ny na turnieju Kazimierz Sobczak,
dziadek Sebastiana, który mógł ob-
serwować swojego wnuka podczas
turnieju.

Na zakończenie turnieju w imie-
niu organizatorów RTKKF w Rado-
miu oraz Domu Kultury w Przysusze
najlepszej parze pamiątkowe pucha-
ry wręczył Mirosław Pilipczuk.

Pamiątkowe puchary odbierają Dariusz Słomka i Sebastian Sobczak
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Z konferencji

Twórczość naukowa i muzyczna Oskara Kolberga
inspiracją współczesnych działań etnograficznych,
folklorystycznych i etnomuzykologicznych

5 czerwca w Muzeum im. Oskara
Kolberga w Przysusze z okazji 50.
Dni Kolbergowskich odbyła się
konferencja naukowa. Spotkanie
poświęcono twórczości naukowej
i muzycznej Oskara Kolberga oraz
współczesnym inspiracjom etnogra-
ficznym, folklorystycznym i etno-
muzykologicznym motywowanym
dziełami wielkiego badacza. Zgod-
nie z zapowiedzią przedstawiamy
dziś obszerne sprawozdanie z prze-
biegu sesji, mając nadzieję, że bę-
dzie to dla Czytelników IP dosko-
nała lekcja historii.

Konferencję otworzyła Katarzy-
na Markiewicz, kierownik Muzeum
im. Oskara Kolberga zapoznając
przybyłych z chronologicznym opi-
sem inicjatyw i uroczystości po-
święconych życiu i zasługom Os-

kara Kolberga dla nauki polskiej.
Następnie głos zabrał prof. Marian
Pokropek z Uniwersytetu Warszaw-
skiego. W wykładzie „Pokucie” Os-
kara Kolberga sto lat później prele-
gent wspominał charakter swych
naukowych kontaktów z dorobkiem
XIX-wiecznego badacza oraz włas-
ne podróżniczo-etnograficzne podą-
żanie śladami mistrza po dzisiejszej
Ukrainie. Profesor przypominał ku-
lisy i przebieg Kolbergowskich wy-
praw na Pokucie, Huculszczyznę
i Podole. Kolberg poruszając się po
Ukrainie korzystał z pomocy miejs-
cowych właścicieli folwarków,
przedstawicieli inteligencji i ducho-
wieństwa, którzy nawet podsyłali
mu chłopów informatorów. Zebrane
materiały i kompetencje naukowe
Kolberga pozwoliły w 1880 roku na
powstanie w Kołomyi wystawy po-
święconej regionowi Pokucia.
W 1882 ukazał się drukiem pierw-
szy tom z czterotomowej monogra-
fii dotyczącej Pokucia, podczas gdy
ostatni ujrzał światło dzienne w ro-
ku 1886.

Kolejny wykład pt. „Ukraina -
w poszukiwaniu pogańskich obrzę-
dów” zaprezentował prof. Andrzej
Bieńkowski z Akademii Sztuk Pię-
knych w Warszawie. Słuchacze mo-
gli dowiedzieć się o charakterze
zmian, które zaszły na eksplorowa-
nej wcześniej przez Kolberga XX-
wiecznej Ukrainie i ich wpływie na
kulturę. Klanowo-rodowe chutory
będące siedzibami poszczególnych
rodzin zostały zniszczone w czasie
II wojny światowej. Ich miejsce

zajęły kołchozy i pobudowane przy

nich wsie. Powstałe domy kultury
zaczęły sztucznie podtrzymywać,
a nawet pobudzać niektóre dawne
formy obyczajowo-obrzędowe. Po-
mimo determinujących negatyw-
nych zjawisk, profesorowi udało się
zarejestrować szokujący materiał
ukazujący przebieg kompleksu bez-
precedensowych obrzędów. Wiążą
się one z kultem dusz zmarłych
członków rodzin i ludową demono-
logią. Podczas „płaczów” matki ro-
dowców, którzy tragicznie i przed-
wcześnie odeszli, udają się na
cmentarz, by rozmawiać i ucztować
z duchami zwanymi bez względu na
płeć rusałkami. Rozżalone utyski-
wania starszych kobiet są połączone
z płaczem przeradzającym się w hi-
sterię. Następujący potem „kust”
jest już radosnym świętem nowego

odrodzonego życia. Święto kończy
obrzęd wyprowadzenia rusałek
z rodzinnych domów, kiedy to roz-
śpiewana i ustrojona w zieleń społe-
czność wsi odprowadza duchy zma-
rłych z powrotem na cmentarz.

Prof. Jan Adamowski z Uniwer-
sytetu M. Curie-Skłodowskiej
w Lublinie wygłosił referat „Lubel-
skie” w „Dziełach wszystkich” Os-
kara Kolberga. Na początku prele-
gent intrygująco stwierdził, że lube-
lski region etnograficzny tak napra-
wdę nie istnieje. Patrząc z perspek-
tywy naukowej jest to prawda, gdyż
na bazie badań dialektologicznych
można stwierdzić, że w Lubelskiem
przeważają dialekty: kresowy, ma-
zowiecki i małopolski. Do właści-
wego Lubelskiego można jedynie
zaliczyć „obszar zerowy” samego
Lublina i najbliższych okolic. Lu-
belskie również z punktu widzenia
kulturowego stanowi region niejed-
norodny, gdyż zaznaczają się zbyt
głębokie różnice widoczne w archi-
tekturze, zdobnictwie czy obrzędo-
wości. Prof. zaakcentował, że Kol-
berg dokumentował nie tylko kul-
turę wsi, ale zwracał także uwagę
na życie samego miasta Lublina.

Prof. Piotr Dahlig z Uniwersytetu
Warszawskiego w swym wystąpieniu
zatytułowanym „Oskar Kolberg ja-
ko pierwszy etnograf - chopinolog”
zwrócił uwagę na żywe zaintereso-
wanie badacza życiem i twórczoś-
cią największego polskiego kompo-
zytora. Fascynacje Kolberga nie by-
ły przypadkowe, gdyż dorobek
Chopina wywarł szczególny wpływ

na zamiłowania i pracę etnografa.

Dr Zbigniew J. Przerembski z In-
stytutu Sztuki PAN zabrał głos
w wykładzie „Dźwiękiem w niepo-
godę, czyli o dawnych sposobach
na burzę, gradobicie etc.” Już w śre-
dniowieczu stosowano praktyki za-
pobiegające gradobiciu i burzy,
między innymi używając dzwonów.
Dawna metryka owych metod spra-
wiła, że związano z nimi bogaty
zespół wierzeń i obyczajów. Uwa-
żano, że dźwięk dzwonu jest gło-
sem Boga, który zapobiega niszczą-
cemu oddziaływaniu omawianych
zjawisk atmosferycznych kierowa-
nych przez szatana i czarty. Bicie
dzwonu, obok wypowiadanej mod-
litwy, odwracało od wsi burzowe
chmury i kierowało je z dala od
gospodarstw i uprawnych pól, gdyż
diabły bały się bożych dźwięków.

Agata Skrukwa z Instytutu im.
Oskara Kolberga w Poznaniu za-
prezentowała wykład „Duma, dum-
ka, ballada. Z problemów termino-
logii folklorystycznej w „Dziełach
wszystkich” Oskara Kolberga”. Na
początku zasygnalizowała, że Kol-
berg wprowadził w swych bada-
niach systemowość, zawsze zwra-
cając uwagę na region, związki
z obrzędami dorocznymi i rodzin-
nymi, treść tekstu, autora, odbiorcę,
sytuację wykonywania tekstu, jego
znaczenie oraz kontekst kulturowy.

Jeśli chodzi o terminy zawarte w ty-

tule rozprawy, XIX-wieczni uczeni
nie byli zgodni co do ich rozumie-
nia. Podobnie i Kolberg, który dla
wprowadzenia porządku do dzieł
wypracował własne rozumienie de-
finicji dumy. Według niego była to
pieśń z fabułą traktującą o wydarze-
niach tragicznych i niezwyczaj-
nych, zawierająca dialogi występu-
jących w utworze postaci. Nato-
miast ballada to utwór zarówno epi-
cki, jak i liryczny z elementami
dramatycznymi, wykonywany w fo-
rmie pieśni, którego tematem są
wydarzenia niezwykłe i bajkowe.

Kolejny wykład zatytułowany
„Niezwykły dokument zachowany
w spuściźnie rękopiśmiennej Oska-
ra Kolberga” przedstawiła Elżbieta
Krzyżaniak-Miller z Instytutu im.
Oskara Kolberga w Poznaniu. Trak-
tował on o odkrytym rękopisie au-
torstwa szlachcianki Antoniny Ko-
nopczanki, przyjaciółki Kolberga
pomagającej mu zbierać materiał
naukowy. Ze swoiście naukowym
sznytem robiła notatki według
wskazówek i uwag Kolberga. Od-
wiedzając chaty lub zagadując wiej-
ską służbę zatrudnioną we dworze,
prosiła o opowieści dotyczące wie-
rzeń i obyczajów.

(Redakcja IP dziękuje Marcinowi

Stańczukowi za udostępnienie

materiałów z konferencji)

Zaproszenie
Dom Kultury w Przysusze zapra-

sza wszystkich miłośników muzyki
na koncert zespołów weselnych,

który odbędzie sie 23 sierpnia,
w muszli koncertowej w parku

miejskim. Planowany początek

koncertu godz. 18.00. Wystąpią
między innymi zespoły „Magnum”,
„A.M.O.”, „Luna”.

Przypomnijmy, że tego lata od-
były się już w parkowej muszli
koncerty 28 czerwca i 26 lipca pod-

czas, których wystąpiły Kwartet
Jazzowy, The Road, Remont, Ob-

jazd i Carrion.




